

Origins

Archives are precious cultural resources that bear witness to milestones in national politics and faithfully record the tracks left behind by the great wheel of history. The National Development Council's National Archives Administration (NAA) is charged with leading ROC Government agencies to create and manage records and archives under their custody and making publicly available the archival resources in accordance with the Archives Act. The NAA has contribution to the preservation of national culture assets through the implementation of acquisition, conservation, storage, digitization and access services to archival resources. Seeking to bear witness to important milestones in the development of a nation and social and economic change, the NAA targets the collection in seven areas: the various branches of the central government; national security; public resource administration; business and finance; education and culture; social development; and local affairs. Lined up together, the rich and varied records and documents that the NAA has already collected would stretch for 16 kilometers.

In order to promote the uses of archives and to bring to life this stored knowledge for the people's enrichment, and also to raise public awareness of the value of archives, the NAA has specially selected significant archives for this exhibition. Please accept our sincere invitation to explore the treasure trove of national memories.

案藏 瑰寶

國家檔案菁華展

*Highlights from the
National Archives*

中華民國憲法

中華民國
國民大會

華民國國民大會受全體國民之付
山先生創立中華民國之遺教。為
障民權。奠定社會安寧。增進人

本憲法 領行全國 永矢咸遵

第一章 總綱

中華民國基於三民主義

以治民手之良法也

公同

緣起

檔案是國家珍貴的文化資產，不僅見證國家施政歷程，也忠實地刻劃出時代巨輪轉動的軌跡。國家發展委員會檔案管理局（以下簡稱本局）本於健全政府機關檔案管理，促進檔案開放應用，發揮檔案功能宗旨，致力於檔案管理、徵集、典藏、數位技術與應用服務，不僅奠定基礎，對於國家文化資產保護，更展現具體成效。為見證國家發展與社會經濟變遷之重要歷程，本局擬定府院事務、國家安全、公共資源管理、財經事務、教育文化、社會發展及地方事務等 7 大方向，徵集國家檔案迄今，已移轉典藏國家檔案長度逾 16 公里，內容豐富且多元。

為促進國家檔案加值應用，將內隱知識轉化、活用，豐富全民生活，以發掘並彰顯國家檔案之價值，強化各界對檔案之瞭解與認識，本局特別以典藏之國家檔案菁華展件為主軸，規劃本次展覽。誠摯邀請您與我們一同進入國家記憶的寶庫，發掘屬於你我的國家檔案，「案藏瑰寶」就等您來細細品味！

展覽內容與特色 The Content and Features of the Exhibition

(一) 展覽內容：

本次展覽內容7大徵集方向，區分為「國之重典·興邦立國」；「國家安全·政治發展」；「公共建設·與民興利」；「經世濟民·再創奇蹟」；「百年樹人·文化深耕」；「社會脈動·多元展現」；「地方政事·活絡基層」7大主題，並搭配影音、圖片、照片及文物等，製作多媒體影片、情境模擬暨互動體驗區，以實體、線上、互動等方式呈現國家各面向的發展歷程。



(二) 展覽特色：

* 諮詢服務區

設於展場入口處，提供一般性諮詢服務與導覽協助，並備有相關文宣資料，供參觀者索閱。由此進入展場後，您可從「總說明」瞭解本次展覽的目的與內容。

* 檔案及文物展覽區

呈現國家檔案典藏的特色，本次展覽7大主題搭配相關重要檔案及文物，例如：莫拉克颱風災後重建推動委員會銜牌及職名章、民初錢幣、國語正音黑膠唱片、多種紀念郵戳及首日封等文物。

* 情境模擬暨互動體驗區

展場設有多項情境模擬與互動設施，如升旗典禮、紙鈔投影拍照、釣酒瓶及抽抽樂等趣味裝置，讓您親自體驗與拍照留念！

* 線上展覽體驗區

透過線上展覽系統除可瀏覽展出檔案及影片外，並設計3道闖關遊戲，您不僅可在展場操作使用，從遊戲中獲取與本展覽相關之知識，且任何時間、地點，皆可上網瀏覽、闖關哦！（網址：<http://theme.archives.gov.tw/treasure/>）

* 多媒體影片播放區

模擬早期柑仔店為影片播放場景，放映包括國家檔案瑰寶影片、本局簡介以及國家檔案介紹之相關影片等。

* 打卡區

本次展覽特設有臉書打卡區，您可以透過展場的iTaiwan(愛臺灣)輕鬆上網打卡，並邀請您的親朋好友前來觀展。為了感謝您的熱情參與，我們將於臺北展次結束後抽出1名已打卡的幸運兒，致贈iPad mini 1台。



1. Exhibition Content:

The exhibition includes archives that draw attention to national milestones in seven separate areas: "The Founding of the Nation," "National Security and Political Development," "Public Infrastructure to Benefit the People," "Paving the Way to Taiwan's Economic Miracle," "Education and Culture in the ROC," "A Social Safety Net Woven from Varied Strands," and "Government Administration at the Local Level."

2. Exhibition Features:

(1) Information Desk:

Located at the entrance to the exhibit, the information desk, besides answering questions, provides exhibition brochures and guides tours for visitors. After passing this point and entering the exhibition, visitors can start with the "General Introduction" to gain an overall understanding of the purpose and content of the exhibition.

(2) Archives and Artifacts Area

Demonstrating the special characteristics of NAA holdings, the seven topical sections of the exhibition feature significant archives and artifacts related to the exhibition, displaying artifacts such as agency name plates and staff stamps for the Typhoon Morakot Reconstruction Committee, early ROC currency, vinyl records used to teach correct Mandarin pronunciation, and commemorative postmarks and first-date-of-issue stamp envelopes.



(3) Interactive Simulation Area

The exhibition has numerous interactive elements and situational simulators, including fun installations about flag raising ceremonies, projections of paper currencies, fishing for bottles, and lottery drawings. These provide hands-on experiences and allow visitors to take photos in commemoration!

(4) Online Exhibition

An online exhibition platform features archives, videos, and a game with three different levels. Visitors can play the game at the exhibition or anywhere through the Internet. (<http://theme.archives.gov.tw/treasure/>)

(5) Multimedia video Area

A model of an old-time grocery store at the multimedia projection site features a video about some of the real treasures of the NAA collection, as well as videos providing a more general introduction to the NAA and the holdings of the National Archives.

(6) Facebook check-in Area

The exhibition has a special Facebook check-in area where visitors can connect to the iTaiwan wifi network to check in on Facebook and invite friends and family to come to the exhibit. To show our gratitude, we will randomly draw a lucky winner among all who have checked in on Facebook for an iPad Mini 1 at the end of the Taipei showing of the exhibition.

檔案申請應用 Access Services

「檔案」以其管有機關區分為「國家檔案」及「機關檔案」。依檔案法第 2 條規定,「國家檔案」係指具永久保存價值,而移歸本局管理之檔案,至於「機關檔案」則指由各機關自行管理之檔案。

本次展出之總統府、行政院等機關檔案,您可至「機關檔案目錄查詢網」(網址:<https://near.archives.gov.tw>)查詢所需檔案後,填具申請書向受理申請機關提出申請。如欲申請國家檔案,請從「國家檔案資訊網」(網址:<https://aa.archives.gov.tw>)檢索,再依據申請程序,以郵寄、傳真、親至本局或透過網路等方式提出申請。

Public records in Taiwan are classified as either “national archives” or “government agency records.” According to Article 2 of the “Archives Act,” the term “national archives” shall refer to records with permanent preservation value that have been transferred to the central National Archives Administration, while the term “government agency records” shall refer to those documents and materials managed by individual government agencies.

The documents and materials in this exhibition came from the Office of the President and the Executive Yuan. To access their holdings, visit <https://near.archives.gov.tw>. After finding what you need, you can submit a request form to the agency that holds them. For materials from the National Archives, please go to the “Archives Access service” page at <https://aa.archives.gov.tw> and make a request online, or via mail or fax, or visit the National Archives Administration in person.